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PKP PLK wybra∏o dwa rozwiàzania naruszajàce cenne przy-
rodniczo tereny wiodàce przez gmin´ Wieliszew. Na oba wa-
rianty (nr 4 i 6) nie zgadzajà si´ mieszkaƒcy i samorzàdow-
cy gminy Wieliszew.

O tym, ˝e w wybranych
przez PKP wariantach, infra-
struktura kolejowa spowodu-
je wysiedlenie kilku tysi´cy
ludzi wiadomo nie od dziÊ.
Mieszkaƒcy równie˝ nie
od dziÊ zapowiadajà, ˝e b´dà
broniç nie tylko swojego mie-
nia ale równie˝ stanà w obro-
nie przyrody, która jest dla
nich bezcennym dobrem.

Wybrane rozwiàzania znisz-
czà bezpowrotnie 20 kilome-
trów kwadratowych lasów
i ∏àk, negatywnie wp∏ywajàc
na populacj´ dzikich zwie-
rzàt, w tym gatunków chro-
nionych. Na terenie naszej
gminy wyst´puje miedzy in-
nymi orze∏ bielik, czapla siwa
i wiele innych gatunków. Mi-
mo argumentów przedsta-
wionych przez Gmin´ – po-
prowadzenia szybkiej kolei
w istniejàcej infrastruktu-
rze korytarza nr 7 (przez No-
wy Dwór Mazowiecki) PKP
podtrzymuje swoje stanowi-
sko stworzenia nowej linii
bez wzgl´du na ogromne

zniszczenia przyrodnicze w Ka∏uszynie, Krubinie, Skrzesze-
wie, Olszewnicy Starej oraz w obszarze K´py Kikolskiej.
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PLANOWANY OBSZAR U˚YTKU EKOLOGICZNEGO

Korytarz nr 4 – zaznaczony kolorem niebieskim biegnie
przez Kałuszyn oraz cenne tereny K´py Kikolskiej.
Proponowana linia kolejowa przebiega tu przez
ekosystemy torfowiskowe. Inwestycja doprowadziłaby
do ponownego osuszenia tych obszarów, a znajdujàce si´
tam pokłady torfu stałyby si´ êródłem emisji CO2.

Korytarz nr 6 – Korytarz tego wariantu zaznaczony kolorem
zielonym wkracza w obszary cenne przyrodniczo
za miejscowoÊcià Krubin. Fragmenty podmokłych łàk
(tak˝e na torfie) i niewielkich eutroficznych zbiorników
wodnych (3150) znajdujà si´ na skraju doliny Narwi
w pobli˝u tej miejscowoÊci.

– – – Planowany obszar u˝ytku ekologicznego

ŁUKASZ KOZUB 
dr nauk biologicznych, absolwent
Mi´dzywydziałowych Studiów Ochrony Ârodowiska
na Uniwersytecie Warszawskim, Przewodniczàcy
Zarzàdu Centrum Ochrony Mokradeł

Proponowane do realizacji warianty przebiegu nowej linii kolejowej
Warszawa-Wschodnia – Kàtne/Âwiercze ingerujà w jedne z najcenniejszych
przyrodniczo fragmentów Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu
jakim jest dolina Narwi i jej otoczenie.

Korytarz „Niebieski” 

Tu˝ za miejscowoÊcià Łajski korytarz przecina kompleks leÊny leÊnictwa
Poniatów, nadleÊnictwa Jabłonna. W obr´bie tego kompleksu znajdujà si´
dobrze wykształcone płaty dàbrów Êwietlistych (priorytetowe siedlisko
przyrodnicze *91I0 chronione w ramach dyrektywy siedliskowej), których płat
przylegajàcy do proponowanego przebiegu linii jest proponowany do obj´cia
ochronà w formie proponowanego rezerwatu przyrody „Dàbrowa Poniatowska”
oraz gràdy (siedlisko przyrodnicze 9170 chronione w ramach dyrektywy
siedliskowej). W ekosystemach tych licznie spotykane sà rzadkie i chronione
gatunki roÊlin m in. turówka leÊna, naparstnica zwyczajna i podkolan biały.

Korytarz „Zielony”

Korytarz tego wariantu wkracza w obszary cenne przyrodniczo
za miejscowoÊcià Krubin. Fragmenty podmokłych łàk (tak˝e na torfie)
i niewielkich eutroficznych zbiorników wodnych (3150) znajdujà si´ na skraju
doliny Narwi w pobli˝u tej miejscowoÊci. 

Nast´pnie wariant ten mija w niewielkiej odległoÊci Jezioro Góra, jedno
z najwi´kszych starorzeczy w regionie. 

Prof. dr hab. RYSZARD J. CHRÓST 
biolog-ekolog Uniwersytet Warszawski (emeritus)

Obydwa warianty korytarzy linii kolejowych 4 i 6
przebiegajà przez zagro˝ony podtopieniami obszar
Niziny Krubiƒskiej i wraz z starorzeczem doliny Narwi
wchodzà w skład terenu Warszawskiego Obszaru
Chronionego Krajobrazu (WOCK), który obejmuje tereny
chronione ze wzgl´du na wyró˝niajàcy si´ krajobraz o zró˝nicowanych
ekosystemach (wodnych, podmokłych, leÊnych), niezwykle wartoÊciowych ze
wzgl´du na potencjał turystyczno-wypoczynkowy aglomeracji warszawskiej.
WOCK pełni bardzo wa˝nà funkcje? korytarza ekologicznego łàczàcego
obszary o szczególnym znaczeniu i wartoÊci przyrodniczej oraz ekologicznej
na terenie Gminy Wieliszew, m.in. starorzecze doliny Narwi, Ł´gi
Wieliszewskie, Forty Modliƒskie, zasiedlane przez wiele chronionych
gatunków roÊlin i zwierzàt. 

Projektowane warianty 4 i 6 przebiegu korytarzy kolejowych sà niegodnie
z obecnie obowiàzujàcym rozporzàdzeniem Komisji i Parlamentu Unii
Europejskiej (Regulation Of The European Parliament And Of The Council On
Nature Restoration), przyj´tym 22 czerwca 2022 r. w sprawie ochrony,
odnowy i u˝ytkowania terenów przyrodniczych.

Prof. JANUSZ RYMSZA

Przyj´cie przebiegu korytarza linii kolejowej powinno
byç oparte o analiz´ kosztów i korzyÊci realizacji
poszczególnych wariantów, a przede wszystkim
kosztów budowy oraz utrzymania nowo wybudowanej
infrastruktury kolejowej i towarzyszàcej infrastruktury
drogowej. 

Mo˝na przyjàç, ˝e najmniejsze koszty b´dà zwiàzane z realizacjà linii
kolejowej w korytarzu 7. (po „starym Êladzie”), w którym zakłada si´
dobudow´ dwóch torów do ju˝ istniejàcych dwóch torów linii kolejowej nr 9.
W tym wariancie koszty dodatkowe sà przede wszystkim zwiàzane
z przebudowà ju˝ istniejàcych obiektów infrastrukturalnych m.in. wiaduktów
nad linià kolejowà. Natomiast, co najwa˝niejsze, realizacja tego wariantu
praktycznie nie tworzy dodatkowych kosztów Êrodowiskowych.
W pozostałych wariantach sà generowane du˝e koszty: degradacji obszarów
cennych przyrodniczo, społeczne (m.in. wysiedlenia mieszkaƒców) oraz
budowy dodatkowej infrastruktury drogowej. 

Zgodnie z art. 239 ust. 2 ustawy Prawo Zamówieƒ Publicznych
najkorzystniejszà jest ta oferta, której koszt realizacji jest najni˝szy. Tak wi´c,
bez wielokryterialnej analizy kosztów (uwzgl´dniajàcej aspekty Êrodowiskowe
i społeczne) przyj´cie korytarza innego ni˝ 7. jest całkowicie bezpodstawne. 

Gmina Wieliszew stawia na zrównowa˝ony rozwój w zakre-
sie polityki przestrzennej oraz tworzenia gminnej infra-
struktury. Planowana inwestycja PKP PLK zburzy zasad´
ekorozwoju, a ponad wszystko zrujnuje ˝ycie setkom ro-
dzin.

Realizacja wariantu nr 6, który biegnie przez Krubin spo-
woduje zniszczenie oko∏o 100 obecnie istniejàcych domów.
Bez wàtpienia negatywny wp∏yw inwestycji kolejowej od-
czuje jednak du˝o wi´cej mieszkaƒców, znajdujàcych si´
w bezpoÊrednim sàsiedztwie biegnàcej inwestycji.

Z kolei wariant nr 4, przebiegajàcy przez kilka miejsco-
woÊci naszej gminy, pozbawi oko∏o 120 Rodzin ich domów
w ¸ajskach, odpowiednio 100 w Ka∏uszynie i ponad 50 do-
mów w Skrzeszewie. Co wa˝ne wszystkie wymienione obsza-
ry intensywnie si´ rozwijajà. Dla przyk∏adu w rejonie ulic

Lipowej, Prostej i Wincentego Pola w Ka∏uszynie wydano
ju˝ lub prowadzone sà procedury decyzji o warunkach za-
budowy i pozwolenia na budow´ na oko∏o 200 kolejnych do-
mów.Analogiczna sytuacja ma miejsce w miejscowoÊci ̧ aj-
ski w rejonie ulic Kolejowej, LeÊnej, Suwalnej i KoÊcielnej.

Wysiedlenie setek Rodzin to nie wszystkie negatywne
skutki tej wàtpliwej ekonomicznie i spo∏ecznie inwestycji.
Przeci´cie linià szybkiej pr´dkoÊci obszaru gminy Wieliszew
naruszy funkcjonujàcy uk∏ad komunikacyjny. Mieszkaƒcy
b´dà mieli utrudniony dost´p do placówek oÊwiatowych, ad-
ministracyjnych i kulturalno-oÊwiatowych. Planowana inwe-
stycja podzieli gmin´ Wieliszew na wiele cz´Êci powodujàc
ogromne utrudnienia w komunikacji mieszkaƒców do miejsc
pracy i us∏ug tj: Legionowa, Nowego Dworu Mazowieckie-
go i Warszawy. nn

TORY ZNISZCZÑ NASZÑ
WIELOPOKOLENIOWÑ RODZIN¢

Od pół wieku mieszkam w Kałuszynie oraz
jestem sołtysem tej miejscowoÊci
od prawie 30 lat. To mój dom,
a mieszkaƒcy sołectwa to moja
rodzina. Korytarz, który ma powstaç
przebiega centralnie przez ziemie
mojej rodziny. ˚onie Halinie – rodowitej
Kałuszyniance ci´˝ko pogodziç si´ z tym,
˝e miejsce w którym si´ wychowała, w którym
wychowała swoje dzieci i wnuki nagle przestanie istnieç. 
Nasza wieÊ, w ciàgu ostatnich kilku lat bardzo si´ zmieniła.
Powstały nowe osiedla, w których zamieszkały osoby z ró˝nych
stron Polski, głównie młodzi ludzie z dzieçmi, dla których
bliskoÊç przyrody i perspektywa spokojniejszego ˝ycia to
Êwiadomy wybór. Kałuszyn to wyjàtkowe miejsce. To tu
od ponad 2 lat działa Koło Gospodyƒ Wiejskich „Kałuszyƒskie
smaki”, które wykorzystujàc połàczenie tradycji
z nowoczesnoÊcià, organizuje liczne warsztaty, imprezy oraz
festyny dla mieszkaƒców gminy Wieliszew, starajàc si´
zbudowaç pomi´dzy nimi tak potrzebnà wieê, która jest jednà
z gwarancji rozwoju tego rejonu. Budowana kolej oddzieli
od siebie osiedla i domy, starà czeÊç wsi i tà dopiero
powstajàcà. Ci´˝ko b´dzie to wszystko odbudowaç, a skutki
realizacji przypadkowo postawionej na mapie kreski b´dà dla
naszej małej ojczyzny bardzo negatywne. Dlatego planom
budowania, dzielàcych ludzi tras kolei mówi´ stanowcze NIE
i jest to bardzo wyraêny głos nie tylko mój – sołtysa ale te˝
kilkuset osób, które tu mieszkajà.

LESZEK KLEIMAN, Sołtys Kałuszyna

Mieszkam w Krubinie od urodzenia i tu sp´dziłam dzieciƒstwo. Ciesz´
si´, ˝e jest to spokojne, ciche i cudowne miejsce.
Gdy byłam młoda, uwa˝ałam, ˝e człowiek mo˝e mieszkaç wsz´dzie.
Rodzice chcieli, ˝ebyÊmy wszyscy mieszkali jak najbli˝ej siebie.
Na poczàtku tego nie rozumiałam, ale było to bardzo màdre myÊlenie.
Ułatwia ˝ycie wszystkim – rodzicom, dzieciom i rodzeƒstwu.
Ponad 30 lat temu wyremontowaliÊmy pierwszy domek malutki, ale
własny, gdzie uczyliÊmy si´ oszcz´dnoÊci, gospodarnoÊci i zaradnoÊci
˝yciowej. Potem zacz´liÊmy budow´ drugiego domu wi´kszego bardziej
wygodnego. Ka˝dà wolnà chwil´ sp´dzaliÊmy na budowie i sami
wykaƒczaliÊmy i budowaliÊmy nasz dom. Były chwile zwàtpienia, ale
daliÊmy rad´. Dom to nie tylko mury i dach, to wszystko to co go
tworzy – przede wszystkim ludzie. UmieliÊmy tak podzieliç si´
obowiàzkami, aby miał kto odwieêç dzieci, a potem wnuki do szkoły,
czy zaopiekowaç si´ nimi wtedy gdy sà chore. MieliÊmy,,grafik” według
którego ka˝dy wiedział o której, kiedy i co robi. Wzajemnej pomocy
nauczyli nas najpierw babcia, a potem moi rodzice.

Babcia miała gospodarstwo rolne. Dziadek zmarł wczeÊnie, a pomimo
to, ˝e tylko tata mieszkał z nià, to taty bracia przez kilkanaÊcie lat
sp´dzali całe lato u nas. Gdy babci zabrakło, to rodzice organizowali
prac´. Były wykopki, ˝niwa czy sianokosy, wszyscy byli obecni. Podział
obowiàzków, integracja rodziny, była okazjà do rozmowy na ró˝ne
tematy, czasami równie˝ i te trudne, ale było te˝ du˝o Êmiechu,
rywalizacji, a na koniec ognisko i wspólne pieczenie kliełbasek lub
ziemniaków.
Przez ostatnie ponad 20 lat w moim domu wspólnie
organizowaliÊmy wielkà rodzinnà WIGILI¢. Rodzina si´ rozrasta, wi´c
przybywa równie˝ goÊci. I mam nadziej´, ˝e tak dalej pozostanie.
Chciałabym teraz wreszcie ˝yç spokojniej i zaczàç korzystaç z ˝ycia,
a nie po raz kolejny si´ budowaç. Nie wyobra˝am sobie tak˝e ˝ycia
w mieÊcie.
Po 50- ce ka˝dy ju˝ wie, ˝e zostaje mu coraz mniej czasu. Chce
wykorzystaç je jak najlepiej. MyÊlałam, ˝e w chwili obecnej nie ma ju˝
rzeczy, które mogà zagra˝aç, a jednak. Bardziej spodziewałbym si´,

uderzenia samolotu ni˝ zburzenia domu
pod tory kolejowe. Najgorsze jest to, ˝e
w moim przypadku do wyburzenia
zaplanowane sà a˝ dwa domy – mój
i córki.
Kraj powinien si´ rozwijaç, ale to tylko
w Polsce buduje si´ autostrady, drogi, trasy
i koleje przez Êrodek miejscowoÊci, gdzie po jednej
i drugiej stronie sà zabudowania. Tereny zablokowane po 70 lat, nagle
zostajà odblokowane, a tory buduje si´ tam, gdzie 2,3, czy 5 lat temu,
otrzymano pozwolenie na budow´. I nast´pne tereny blokuje si´
na kolejne 70 lat.
,,Kreska na mapie”, to ludzkie tragedie, a przecie˝ sà inne rozwiàzania.
,,TAK DLA ROZWOJU, NIE DLA ZNISZCZE¡”.

EWA WŁODARCZYK, mieszkanka Krubina

NIE dla niszczenia
naszej przyrody

NIE dla niszczenia
naszych domów

ZZDDAANNIIEEMM  EEKKSSPPEERRTTÓÓWW......

Wójt i mieszkaniec Gminy Wieliszew 
PAWE¸ KOWNACKI

Przed nami kolejny ju˝ etap naszej walki o szacunek dla naszej
integralnoÊci, dla naszych domów, naszych skarbów przyrody.
Projektanci działajàcy na rzecz PKP usilnie pracujà nad tym by
umieÊciç na terenie naszej i sàsiednich gmin korytarze, które
poza mira˝em minimalnych oszcz´dnoÊci demolujà ˝ycie
naszej „Małej Ojczyzny” gminy i powiatu.

Tylko wspólny sprzeciw nas wszystkich mieszkaƒców,
samorzàdowców i polityków jest w stanie zmieniç złe decyzje.
Poczàtek naszej batalii ju˝ si´ rozpoczàł, przygotowujemy
akcj´ informacyjnà, wspierajà nas naukowe autorytety, znani
aktorzy promujà nasz protest, ale najwa˝niejszy jest liczny
udział Mieszkaƒców! Dlatego prosz´ włàcz si´ i przyjdê
16 marca o godzinie 18.00 do hali sportowej w Wieliszewie.
To problem ka˝dego mieszkaƒca naszej gminy,
po wybudowaniu tej kolei to nie b´dzie ju˝ to samo miejsce.

DLATEGO RAZEM POKA˚MY NASZ SPRZECIW!

NIE JESTEÂMY KRESKÑ NA MAPIE

CHC¢ ODPOCZYWAå 
W SWOIM OGRODZIE

Od urodzenia jestem mieszkaƒcem Łajsk – tak
jak moi rodzice oraz dziadkowie,
tu mieszkam i tu zało˝yłem rodzin´. Tu sà
moje korzenie i nie chc´, by ktoÊ je
wyrwał. Tu jest moja i mojej rodziny
mała ojczyzna, nasze miejsce na ziemi,
w którym czujemy si´ najlepiej i zawsze
wracamy po podró˝ach z ut´sknieniem. Nie
zgadzam si´ na to, by zburzono mi dom,
a po moim ogrodzie, w którym lubi´ odpoczywaç,
wybudowano tory kolejowe – bo takie sà plany. Jak dotychczas,
chc´ w niedzielny poranek biegaç po okolicznym lesie, wychodziç
na spacery z dzieçmi i psem po spokojnej ulicy Kolejowej. Nadal
chc´ zachwycaç si´ spokojem i urokiem okolicy. Nie chc´ aby tory
oddziałały mnie od moich najbli˝szych oraz przyjaciół. Chce aby
Łajski były ostojà spokoju i ˝ycia w zgodzie z naturà. I przede
wszystkim chc´ tu dalej ˝yç i móc realizowaç swoje pasje
i marzenia.

ARTUR MI¢TEK, mieszkaniec Łajsk, Radny Gminy Wieliszew 
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MAGDALENA WÓJCIK
aktorka, mieszkanka Kałuszyna

Kiedy prawie rok temu moja przyjaciółka Joanna mieszkajàca w Olszewnicy Starej
zabrała mnie na krajoznawczà wycieczk´ po swojej okolicy, jak to si´ mówi, wpadłam
po uszy… Zakochałam si´. Nie miałam poj´cia, ˝e tak blisko Warszawy znajdujà si´ takie
zachwycajàce tereny: lasy, łàki, mokradła, pola, jeziorka, dostojna Narew…. i ten zapach
rozgrzanej słoƒcem ziemi, sosen i traw. Pi´kna, dzika przyroda i cisza… przerywana
Êpiewem szcz´Êliwych ptaków, kumkaniem ˝ab. Ju˝ na pierwszym spacerze drog´
przebiegła mi sarna. Dwa metry przede mnà! Miałam wra˝enie, ˝e jestem na terenie
Biebrzaƒskiego Parku Narodowego, albo Warmii, czy Mazur, a nie 30km za Warszawà.
Zakochałam si´ do tego stopnia w Wieliszewskiej Ziemi, ˝e kilka miesi´cy póêniej stałam
si´ właÊcicielkà działki z pi´knymi, starymi drzewami i sadem. Nareszcie odnalazłam
swoje miejsce na Ziemi. Chciałabym kiedyÊ tutaj, w otoczeniu tej wspaniałej przyrody
szcz´Êliwie i spokojnie si´ zestarzeç. Obcowanie z naturà daje mi poczucie wewn´trznej
harmonii, dodaje siły i sprawia, ˝e naprawd´ odpoczywam. I nie sà to tylko moje
odczucia. Ka˝dy człowiek musi mieç dost´p do bliskiego kontaktu z przyrodà, ˝eby si´
wyciszyç, ukoiç nerwy zszarpane cywilizacjà, hałasem no i wreszcie odetchnàç czystym
powietrzem. Dlatego potrzebujemy takich miejsc jak Olszewnica, Sikory, Topolina,
Kałuszyn, Skrzeszew, Podd´bie, Komornica, Wieliszew…. A tymczasem co robi człowiek?
Egoistycznie, zachłannie zagarnia ziemi´ na swoje potrzeby i zachcianki nie baczàc
na to, ˝e dzieje si´ to kosztem zwierzàt, roÊlin i całego ekosystemu. Czy nasze wnuki
i prawnuki b´dà miały jeszcze czyste powietrze do oddychania i czystà wod´ do picia?
JeÊli nadal b´dziemy niszczyç tereny cenne przyrodniczo, to z pewnoÊcià dla przyszłych
pokoleƒ ju˝ nic nie zostanie. Naukowcy obliczyli, ˝e Êrednio co 20 minut ginie kolejny
gatunek roÊliny lub zwierz´cia, czasem zanim w ogóle zdà˝yliÊmy go poznaç… Człowiek
potrafi! Udało nam si´ przyspieszyç naturalne tempo wymierania gatunków od 100
do 1000 razy! Jak tak dalej pójdzie, powierzchnia Ziemi ju˝ niedługo b´dzie wyglàdała
jak powierzchnia Ksi´˝yca. Nie chc´ takiego Âwiata.
Ochrona takich miejsc, to nasz obowiàzek wobec przyszłych pokoleƒ i naszej um´czonej
przez człowieka Planety.

PATRYCJA BEREZNOWSKA 
ultramnaratonka, mieszkanka Gminy Wieliszew

Podró˝uj´ przy okazji startów w zawodach
biegowych po całym Êwiecie i za ka˝dym razem
wracajàc do Wieliszewa doceniam jakà wartoÊcià
sà tereny zielone gdzie mog´ biegaç otoczona
przyrodà tak blisko stolicy. Przeprowadziłam si´
do Wieliszewa wiedzàc, ˝e za drzwiami mam las,
łàki, rzek´ i mog´ przemierzaç długie kilometry
bez przeszkód i oddychajàc Êwie˝ym powietrzem.
Co roku startuj´ w Ultramaratonie Powstaƒca
obiegajàc nasza gmin´ i widz´ jak integruje to
mieszkaƒców i zach´ca do ruchu na Êwie˝ym
powietrzu. Nie mo˝emy dopuÊciç do zniszczenia
tych cennych tras, tej wyjàtkowej inicjatywy.

AGATA BUZEK 
aktorka, mieszkanka Topoliny

Od kilku lat jestem zwiàzana z Topolinà,
która jest mojà oazà spokoju. To tutaj
przyje˝d˝am, by nabraç sił, wsłuchiwaç si´
w odgłosy natury. Nie wyobra˝am sobie,
by teraz wsłuchiwaç si´ w odgłosy
pociàgów, a okolice tego miejsca
– wyjàtkowo przyrodniczego – miałyby
zamieniç si´ w kolejowà autostrad´. 

Jest przecie˝ inne rozwiàzanie,
bezkolizyjne zarówno dla człowieka, jak
i dla ekologii. Czy w momencie kiedy
Êrodowisko naturalne nara˝one jest
na niebezpieczeƒstwa i zagro˝enia
z ka˝dej strony powinniÊmy przykładaç
do tego r´k´? 

Ambasadorzy

MICHAŁ CZERNECKI
aktor, mieszkaniec Wieliszewa

W Wieliszewie mieszkamy z rodzinà od lipca 2021.
Rok wczeÊniej odwiedziliÊmy mieszkajàcych tu od kilku lat
przyjaciół. Na długim spacerze po wieliszewskich łàkach
i mokradłach pierwszy raz zobaczyliÊmy to miejsce. Tego
same dnia wieczorem zadzwoniłem do miejscowego
developera i zarezerwowałem przedostatnià wolna działk´.
Oboje z ˝onà od pierwszej chwili zachwyciliÊmy si´ tutejszà
przyrodà, ogromem przestrzeni i tym, ˝e to wszystko jest
na wyciàgni´cie r´ki.

W ciàgu prawie dwóch lat mieszkania w Wieliszewie
przekonaliÊmy si´ o tym, ˝e tak˝e i miejscowym włodarzom
i mieszkaƒcom dobro przyrody le˝y na sercu. Odnosz´
wra˝enie ˝e wi´kszoÊç z nas ˝yje w przekonaniu, ˝e my
ludzie jesteÊmy tu goÊçmi i w zamian za mo˝liwoÊç
podglàdania z bliska odradzajàcej si´ po latach
rabunkowej eksploatacji natury mamy obowiàzek jà
wspieraç i chroniç. My sami na ka˝dy dłu˝szy spacer
bierzemy ze sobà du˝y worek na Êmieci i zbieramy to
co ludzie przyje˝d˝ajàcy „w odwiedziny” nad Narew
po sobie zostawiajà.

Tym bardziej nie dziwi mnie sprzeciw mieszkaƒców
naszej gminy wobec planowanej trasy przebiegu
szybkiej kolei. Nikt z nas na pewno nie ma wàtpliwoÊci
˝e rozbudowa sieci połàczeƒ i szybkoÊci kolei jest
potrzebna i wielu ludziom ułatwi ˝ycie i prac´. Ale
koszty muszà równowa˝yç zyski. W tym przypadku
po stronie zysków mamy kilka minut oszcz´dnoÊci
czasu na długiej trasie pociàgu. I to w zasadzie tyle.
Koszty dla naszej gminy to m.in. nieuchronne

zniszczenie unikalnych siedlisk chronionych gatunków
ptaków, zrujnowanie niepowtarzalnych krajobrazów
i miejsc bytowania dzikich zwierzàt, wysiedlenia
mieszkaƒców i rozdzielenie dopiero co tworzàcej si´
społecznoÊci barierà szybkiej kolei. JeÊli istnieje szansa
na modernizacj´ istniejàcego odcinka torów
i poprowadzenie pociàgu bez koniecznoÊci budowy całkiem
nowej trasy to w obliczu oszcz´dnoÊci czasu, pieni´dzy
i ochrony przyrody wybór jest wg mnie oczywisty. Według
mnie musimy stanàç po stronie Êwiata, który sam nie mo˝e
si´ broniç przed zagładà, a który był tutaj na długo
przed nami. Od naszych decyzji zale˝y czy nasze dzieci
i wnuki b´dà mogły tak˝e ˝yç w jego zachwycajàcym
i pi´knym sàsiedztwie.


